
در روزهای اخیر اخباری مبنی بر تقسیم استان 
کرمــان بــه ســه اســتان ســبزواران، ســمنگان و 
کرمــان در شــبکه هــای مجازی در حال انتشــار 

است.

"عبــاس تقــی زاده" مدیــرکل روابــط عمومــی 
استانداری کرمان در گفت و گو با ایسنا، درباره 
انتشــار اخباری مبنی بر تقســیم استان کرمان 
گفــت: دولــت هیــچ برنامــه و مطالعــه ای بــرای 

تفکیک استان کرمان ندارد.
وی ادامه داد: چنین اظهاراتی که توسط برخی 
از افــراد مطــرح مــی شــود، هیــچ گونــه پایــه و 

اساسی ندارد.

آیا خبر تقسیم استان کرمان 
صحت دارد؟

خبر  
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در جلسه پیگیری پروژه های عمرانی شهر کرمان 
اعلام شد

تقاطع »شرف آباد« به صورت 
غیرهم سطح ساخته می شود

در جلســۀ پیگیــری پروژه هــای عمرانــی شــهر کرمــان 
اعلام شــد: تقاطع »شــرف آباد« که مطالعات مرحلۀ 
اول آن در کارگــروه فنــی و تخصصــی شــورای ترافیــک 
و کمیســیون عمــران و حمل ونقــل شــورا تأییــد شــده، 

به صورت غیرهم سطح ساخته خواهد شد.
شــهردار کرمان، در جلســۀ پیگیری پروژه های عمرانی 
شــهر کرمان، درخصوص آرامســتان جدید بیان کرد: 
برای امور مربوط به برق و غسالخانۀ آرامستان هفتۀ 
آینــده مناقصــه برگزار می شــود، همچنین یک گلبرگ 
دیگــر آرامســتان بایــد تــا قبــل از پایان ســال تکمیل و 
دیوارچینی، پیاده روســازی، جدول گذاری و آســفالت و 

فضای سبز آن به پیمانکار سپرده و اجرا شود.
سیدمهران عالم زاده افزود: برای تأمین آب آرامستان 

جدید، لولۀ موردنیاز خریداری و حفاری آغاز شود.
وی، بر تســریع در راه اندازی بازارچه های مشــارکتی و 

پارکینگ های مکانیزه تأکید کرد.
شهردار کرمان همچنین بر تجهیز و ساماندهی بازارچۀ 
میدان »شــهدا« که برای ســاماندهی دست فروشــان 

بازار اختصاص داده شده، تأکید کرد.
عالم زاده در مورد ساختمان جدید ایستگاه شماره یک 
و دو آتش نشــانی بیــان کــرد: باید ایــن پروژه ها هر چه 
سریع تر برآورد هزینه شده و برای طراحی آن ها مشاور 
تعیین شود؛ همچنین زمین ایستگاه آتش نشانی واقع 

در شهرک مطهری تا هفتۀ آینده تحویل داده شود.
وی بــر تعییــن تکلیــف مناقصۀ کانال بلوار »شــهدای 

خانوک« ظرف هفتۀ آینده تأکید کرد.
دبیر ستاد پروژه پیاده پذیری و حمل ونقل عمومی شهر 
کرمــان نیــز در این جلســه بیــان کرد: مســیر دوچرخۀ 
بلــوار »22 بهمــن« در جلســۀ شــورای ترافیــک تأییــد 
شــده و مســیر دوچرخۀ بلوار »جمهوری اسلامی« نیز 
به این شورا ارائه خواهد شد. احمد احمدی همچنین 
از ســاخت چهار ســرویس بهداشــتی در مناطق ســه، 
دو و پنــج شــهر کرمــان بــا ســازۀ ال اس اف)LSF( در 
آیندۀ نزدیک خبر داد. مدیرعامل سازمان ساماندهی 
مشــاغل شــهری و فرآورده     هــای کشــاورزی شــهرداری 
کرمــان نیــز در ایــن جلســه درخصوص پروژۀ ســاخت 
بازارچه های مشارکتی بیان کرد: بازارچه هایی که قرار 
اســت در بلوار »پزشــک« و »الغدیر« ســاخته شــود، 
طراحــی و برآورد هزینه شــده و بــه زودی فراخوان داده 
می شود؛ بازارچۀ »ابوذر« نیز در حال تکمیل است.

محمــود ایرانمنــش خاطرنشــان کــرد: مــکان جدیــدی 
برای بازار دام در نظر گرفته شــده که به زودی طراحی 

و راه اندازی می شود.
میــدان  ســاماندهی دست فروشــان  داد:  ادامــه  وی 
»هفت باغ« و انتقال آن ها به محوطۀ جنب شهربازی 
کرمــان واقــع در ابتــدای بلــوار »22 بهمــن«، مــورد 
استقبال دست فروشان و شهروندان قرار گرفته است.

در این جلسه، همچنین گزارشی از وضعیت مطالعات 
رینگ شهر ارائه شد؛ بر اساس این گزارش، مطالعات 
مرحلــۀ اول تقاطع »شــرف آباد« و انتهــای »24 آذر« 
در کارگــروه ترافیــک و کمیســیون عمران و حمل ونقل 
شورا تأیید شده، مطالعات مرحلۀ دوم آن ها آغاز شده 
و در فــاز تهیــۀ نقشــه های اجرایی قــرار دارد. همچنین 

مقرر شده است.
همچنیــن بیــان شــد اجــرای تقاطــع »شــرف آباد« بــا 
ارائه نقشــه های اجرایی و ســازه ای توسط مشاور تا 20 
بهمن ماه آغاز خواهد شد. مرحلۀ اول مطالعات مربوط 
به تقاطع های »الله آباد«، »جوپاری«، »آرامستان«، 
»ســیلو« و »شــهید نیکزاد« نیز تمام شــده و بعد از 
تأیید شورای ترافیک، اجرای نقشه های سازه ای آن ها 

شروع خواهد شد.
درخصــوص پــروژۀ ســاماندهی ورودی هــای شــهر نیــز 
اعلام شد: طرح هندسی ورودی »جاده زرند«، هفتۀ 
گذشته در جلسۀ کارگروه شورای ترافیک تصویب شده 
و طــرح هندســی ورودی محــور قدیم »ماهان« نیز به 
ایــن شــورا ارائــه شــده اســت. ورودی »هفت باغ« نیز 
مصوبۀ کارگروه فنی تخصصی ترافیک را گرفته است.

در ایــن جلســه همچنیــن درخصــوص طــرح هدایــت 
و ســاماندهی آب هــای ســطحی بیــان شــد: مطالعات 
جمع آوری آب های ســطحی به پایان رســیده و مشــاور 

نقشه های اجرایی را تحویل داده است.
پویــش  درخصــوص  نیــز  گزارشــی  جلســه،  ایــن  در 
»آســفالت« شــهرداری ارائــه شــد کــه بــر اســاس آن، 
پروژۀ مسیر دسترسی به »آرامستان« جدید با انجام 
54 هــزار مترمربــع آســفالت بــه پایان رســیده اســت. 
آسفالت انتهای کوچۀ »گلستان« تکمیل شده و کوچۀ 
35 خیابان »سرباز« به طول 11 هزار مترمربع روکش 
آســفالت شــده اســت. روکش آســفالت لاین جنوبی 
خیابان »شــهید باقدرت« به طول 8000 مترمربع نیز 
امروز به پایان می رسد. در ادامه نیز، خیابان »نبوت«، 
کوچه »صدیق« و بلوار »جهاد« آسفالت خواهد شد.

درخصــوص  گزارشــی  همچنیــن  جلســه  ایــن  در 
رونــد پیشــرفت پروژه هــای میــدان »شــورا« و پــارک 
»گردشگری«، میدان »هفت باغ«، میدان »کوثر«، 
مســیرهای  مکانیــزه،  پارکینــگ  »توحیــد«،  میــدان 
دوچرخــه در مناطــق پنج گانه، ترامــوا و راه اندازی مرکز 

اطلاعات)دیتاسنتر( شهرداری، ارائه شد.

بعد از خسارت سنگین سرمازدگی،

دسترنج کشاورزان 
»جازموریان« در طوفان شن 

دفن شد
امســال با همه ســال ها فرق دارد و هر کس نداند ما 
نیک می دانیم که جوانان و کشاورزان با چه مشقتی 
بذر، کود و پلاستیک را با قیمت های گزاف خریداری 
کردند. همه سختی های کشت را پشت سر گذاشتند 
بــه امیــد اینکــه با فروش محصولات کشــاورزی شــان 
چندر غازی را برای فصل جدید زندگیشــان پس انداز 
کننــد. امــا اکنــون نــه تنها همه زحمات آنهــا با طوفان 
شن روز گذشته به باد رفت بلکه علاوه بر اینکه نانی 
عایدشان نشد، بدهکار هم شدند و به قول خودشان 
زخم دلشان تازه شد و شرمندگیشان پیش طلبکاران 

و خانواده شان شروع دوباره ای از سر گرفت...
بعد از خسارت سنگین سرمازدگی، این بار زحمات و 

امید کشاورزان جازموریان در طوفان شن دفن شد.
از آنجا که در بخش هایی از جنوب اســتان کرمان به 
خاطر هزینه های سرســام آور هنوز کشــاورزی ســنتی 
رونق دارد و این شیوه کشت در معرض تهدید بیشتر 
بلایایــا ی طبیعــی قــرار مــی گیرد لذا همه ســاله قصه 
پرغصه کشاورزان تکرار می شود که سال زراعی امسال 
نیز دســتخوش دو بلای طبیعی از جمله ســرمازدگی و 

اخیرا طوفان شن قرار گرفته است.
من از کشاورزان سرزمینم می نویسم، که روز گذشته 
)ســوم بهمــن مــاه( در عــرض چندیــن ســاعت فضــای 
مجازی و شبکه های اجتماعی از کلیپ های غم انگیزی 
پرُ شد که حاوی صدای طوفان و پاره شدن پلاستیک 
هــای کشــت خیــار، گوجــه و ... بودند و نمــی دانند از 
باد، طوفان، سرما و سیل بنالند و یا از بی مهری ها!

امســال با همه ســال ها فرق دارد و هر کس نداند ما 
نیک می دانیم که جوانان و کشاورزان با چه مشقتی 
بذر، کود و پلاستیک را با قیمت های گزاف خریداری 
کردند. همه سختی های کشت را پشت سر گذاشتند 
بــه امیــد اینکــه با فروش محصولات کشــاورزی شــان 
چندر غازی را برای فصل جدید زندگیشــان پس انداز 
کننــد. امــا اکنــون نــه تنها همه زحمات آنهــا با طوفان 
شن روز گذشته به باد رفت بلکه علاوه بر اینکه نانی 
عایدشان نشد، بدهکار هم شدند و به قول خودشان 
زخم دلشان تازه شد و شرمندگیشان پیش طلبکاران 

و خانواده شان شروع دوباره ای از سر گرفت.
"رضا هاشمی" از جوانان اهل جازموریان از خسارات 
طوفان شــن که همه دســترنج کشــاورزان را بر باد داد 
گفت: از بین هزاران کشاورز فقط تعداد اندکی با پول 
خودشان کشاورزی کردند و بقیه مردم و جوانان یا از 
بانــک وام گرفتنــد، یــا قرض کردند و یا طلای همســر 
و فرزندانشان و وسیله نقلیه شان را فروختند و خرج 

کشاورزی کردند.
وی خطــاب به مســئولان افزود: همــه این چیزهایی را 
گفتم مســتند و واقعیت اســت و باید آقایان مسئول، 
خبرنگاران، طلاب و دانشجویان مطالبه گر به داد مردم 
برسند و مشکلات آنها را بیان کنند تا به خسارات وارد 

شده به گرُده مردم منطقه توجه شود.
"ایمــان ســابقی" نیــز از اهالــی جازموریــان در این باره 
گفت: صدها هکتار نهالکاری در دشــت دوکم انجام 
شده که متاسفانه یک سال است رها شده اند و هزینه 
کشت و آماده سازی آنها نیز بی نتیجه است زیرا اصلی 
تریــن منطقــه ورزش بــاد و دروازه طوفان جایی اســت 
که متاسفانه جنگل کاری ها در حال نابودی هستند 
و کســی توجــه ای نــدارد کــه قبلا نهال کاری شــده اما 

رها شده اند.
وی افزود:اگــر جنــگل کاری هــا احیا بشــوند از شــدت 
طوفــان هــا و ســرما کاســته می شــود و بــرای آیندگان 

کارساز است.
جوان دیگری که همه کشاورزی اش در اثر طوفان شن 
نابود شده است، گفت: من تا شب گذشته کشاورز 

بودم اما از این به بعد معلوم نیست چکاره بشوم؟
وی خطاب به مســئولان گفت: برای ما کاری بکنید و 
خودتان را جای ما بگذارید. کاری نکنید که جوانانمان 

در آتش قاچاق سوخت خاکستر بشوند.
یکی دیگر از کشاورزان جازموریان نیز بیان کرد: از دو 
هکتار محصولی که کشت کرده ام، چیزی باقی نمانده 
و همه چیز خراب شده و از زندگی و دسترنج ما چیزی 

روی زمین نیست و همه دفن شدند.
کشاورز دیگری از روستای نقصان جازموریان در گفت 
و گو با خبرنگار ما گفت: 200 هکتار کشاورزی در این 
روســتا شــامل ســیب زمینــی، گوجه، هندوانــه و خیار 
شماع نابود شدند و دیگر جیزی برایمان نمانده است.

"محمد فرامرزی" همچنین از کشــاورزان روستای چاه 
علی کپری گفت: 3 هکتار هندوانه و نیم هکتار خیار 
شــماع را طوفان شــن خراب کرده که هزینه کاشــت و 
اجــاره هرهکتــار نزدیک به 38 میلیون تومان اســت و 
این خســارت ســنگین و بدهی ها را چگونه با دســت 

خالی تحمل کنیم؟
"نارویی" از روســتای محمد آباد کتکی دیگر کشــاورز 
خســارت دیــده جازموریانــی خســارت طوفــان اخیــر را 
سنگین عنوان کرد و افزود: هر چه کاشتیم همه نابود 
شد یعنی به خاک سیاه نشستیم چون با گرفتن وام 

کشاورزی کردیم.
فرمانــدار  فــر"  قانعــی  "محمــود  ایســنا،  گــزارش  بــه 
شهرســتان رودبار جنوب با اشــاره به خسارت سنگین 
ســرما و طوفــان بــه مــزارع کشــاورزی در جازموریــان 
گفت: از ســاعات اولیه از بخشــی از مزارعی که بر اثر 
طوفان شن خسارت دیده اند بازدید کردم اما وسعت 

خسارت زیاد است.
وی از خسارت 200 میلیارد تومانی طوفان شن به بخش 
کشاورزی شهرستان خبرداد و افزود: تاکنون براساس 
برآورد اولیه بیش از 200 میلیارد تومان به کشــاورزان 

خسارت وارد شده است .

در نشست بررسی قطع برق شهرک های صنعتی کرمان، مطرح شد

»تولیدکنندگان« تحت فشار همه جانبه

عضو هیات رئیسه اتاق کرمان گفت: برق واحدهای صنعتی و 
تولیدی کرمان نباید قطع شود اما اگر قطع کردن برق اجتناب 
ناپذیر اســت باید بر اســاس برنامه ریزی مشــخص و با اعلام 
قبلــی صــورت گیــرد. جبالبــارزی، در نشســت هم اندیشــی بــا 
موضوع قطع برق شهرک های صنعتی، با اشاره به اینکه قطع 
برق شهرک های صنعتی باید با تصمیم شورای تامین استان 
باشــد، افــزود: در نظــر گرفتن یــک بند در قراردادهــا که اجازه 
قطعی برق را به شــرکت های برق می دهد، غیرقانونی اســت 
زیــرا مشــتری دیمانــد )مقــدار قدرتی کــه از اداره برق خریداری 
شــده اســت( خریداری می کند و باید برق به صورت دائم برای 

مجموعه او برقرار باشد...
وی اظهار کرد: قطع برق ناگهانی و بدون اطلاع قبلی در برخی 
واحدهــای تولیــدی، میلیاردها تومان خســارت وارد می کند اما 
در برخــی مجموعه هــای تولیــدی اینگونــه نیســت، پس در این 
زمینــه باید تمهیدات لازم اندیشــیده شــود. جبالبــارزی، اظهار 
کرد: واحدهای تولیدی با مشکلات بسیاری مانند تامین مواد 
اولیــه، بهــره بــالای بانکی، مالیات، مســائل تامین اجتماعی و 

... روبرو هستند و اگر قرار باشد مشکلات ناشی از قطع برق 
نیز به آن ها اضافه شــود تولید بســیار ســخت تر خواهد شــد. 
عضو هیات رئیســه اتاق کرمان با اشــاره به اینکه تنها مســئله 
ما در کشور باید مباحث رقابت و بازاریابی باشد و نه مسائل 
دیگر، تصریح کرد: چنانچه قطعی برق بر اساس شرایط بحران 
اجتناب ناپذیر باشد، باید با برنامه ریزی و هماهنگی کامل با 

صنایع بزرگ مدیریت شود.
در ادامه رئیس کمیسیون صنعت و معدن اتاق کرمان که به 
صورت مجازی در این نشست حضور داشت، با تاکید بر اینکه 
به شــدت مخالف قطع برق در شــهرک های صنعتی هســتیم، 
گفــت: بــر اســاس قانون و حق خریــداران برق، باید به واحدها 
اعلام شــود که چند درصد دیماند که به آنها فروخته شــده را 
کاهش دهند. بابک اسماعیلی، افزود: صنعتی که در شرایط 
و حالت فعلی یک چهارم ظرفیت خود تولید و مصرف برق دارد 
چگونــه بــاز ایــن میزان را کاهش دهد، اگر این خواســته وجود 
داشته باشد باید واحدها را تعطیل و دستمزد کارگران از طریق 

بیمه بیکاری تامین شود.

وی خطــاب بــه دولــت بــه ویژه شــرکت های توزیع بــرق عنوان 
کــرد: همــه چیــز دو طرفه اســت، اگــر خدماتی ارائه نمی شــود 
باید خسارت آن پرداخت شود همانطور که اگر برق به اندازه 
ظرفیت مصرف نشود جریمه آن از واحدها دریافت می شود. 
اسماعیلی، بیان کرد: درست است که در صورت وجود برنامه 
و اطــلاع قبلــی بــرای قطع برق می تــوان از تخریب مواد اولیه و 
ادوات مورد اســتفاده جلوگیری کرد اما خســارت وارد شــده و 

تامین حقوق کارگران چگونه ممکن خواهد بود.
در ادامــه ایــن نشســت سرپرســت شــرکت توزیــع نیــروی برق 
شــمال اســتان کرمان بیان کرد: بخش صنایع و تولید اســتان 
بــرای اعتــراض نســبت بــه قطعی بــرق کاملا حــق دارد و ما نیز 
موافق قطع برق به ویژه در شهرک های صنعتی نیستیم، حتی 
واحدهای تولیدی خارج از محدوده شهرک های صنعتی را نیز 

در اولویت قرار نخواهیم داد.
بــه گــزارش روابــط عمومی اتــاق کرمان،عبدالوحید مهدوی  نیا 
اظهــار کــرد: همــه ما می دانیم تا تولیــد اتفاق نیفتد همه پایه 
های کشور در حوزه های سیاسی، امنیتی، اجتماعی و اقتصادی  
بــا مشــکل مواجه می شــوند پس همه حامــی صنعت و تولید 
هستیم. وی با اشاره به اینکه ایجاد توزان بین تولید و مصرف 
برق مدنظر ماست، خاطرنشان کرد: در شرایطی که با مشکل 
تامین برق در شرایط اضطرار روبرو می شویم نمی توان میزان 

دیماند فروخته شده را در نظر گرفت.
مهدوی نیا، خاطرنشان کرد: استان کرمان در تولید و مصرف 
برق مشــکلی ندارد اما برای کمک به شــبکه پایدار برق کشــور 
باید یکسری همکاری ها صورت گیرد و در حال حاضر به دلیل 
تداوم هوای ســرد در کشــور اولویت با حفظ جان انســان ها و 
عــدم قطــع بــرق مصــارف خانگی اســت. وی افــزود: قطع برق 
در صنایــع بــزرگ مشــکلات کمتــری را ایجــاد می کنــد و هدف 
این اســت که همکاری واحدهای بزرگ اســتان را برای کاهش 

مشکلات واحدهای کوچک تر داشته باشیم.
گفتنــی اســت در این نشســت مقرر شــد نشســتی بــا اعضای 
شــورای تامیــن اســتان در خصــوص تصمیــم گیری بــرای قطع 
برق واحدهای صنعتی واقع در شــهرک های صنعتی برگزار تا 
در صورت ایجاد شرایط اضطرار بهترین تصمیم با نظر و اطلاع 

بخش خصوصی گرفته شود.

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان،خبر داد

جابجایی اعتبارات جذب نشده دستگاه های اجرایی در پایان بهمن
رئیس ســازمان مدیریت و برنامه ریزی و دبیر شــورای برنامه 
ریزی و توسعه استان با اشاره به اینکه امسال بیش از 18۶2,4 
میلیارد تومان ابلاغی تملک دارایی ســرمایه ای به اســتان را 
داشته ایم، گفت: ۷۹2 میلیارد تومان آن معادل )42.5 درصد( 
تاکنون تخصیص یافته و 344 میلیارد تومان آن نقد است...
دکتر رودری در نشست شورای برنامه ریزی و توسعه استان، 
خاطر نشــان کرد: ۶53 میلیارد تومان اســناد در ســال جاری 
داشــتیم که تا کنون  23 میلیارد تومان) معادل ۶,2 درصد (
اسناد استانی و 54 درصد اسناد ملی ) در مجموع 2۷ درصد 
(اسناد جذب شده است.  دکتر رودری با اشاره به پایان مدت 
جذب اســناد ) اســفند ماه جاری( و براســاس آخرین گزارش 
خزانه معین اســتان  تصریح کرد:  با توجه به اینکه احتمالا  
مدت زمان جذب اسناد  تمدید نخواهد شد ادامه روند فعلی 
دستگاههای اجرایی استان منجر به برگشن اعتبارات در پایان 
موعد مقرر خواهد شد. وی با اشاره به اینکه کرمان در جذب 
اسناد تسویه) بند و تبصره 5( جزء استان های پیشرو است  
گفت :تا کنون ۷۹2  میلیارد تومان  اسناد موضوع  بند فوق 
)222 میلیارد تومان اسناد تسویه بدهی های مالیاتی و 5۷0 
میلیارد تومان اســناد تســویه بدهی های بانکی(وارد سامانه 
مربوطــه شــده اســت. دبیــر شــورای برنامــه ریــزی و توســعه 
اســتان همچنین با اشــاره به بند "د" تبصره 12 )مولد ســازی 

و فروش اموال مازاد( خاطر نشــان  کرد: هدفگذاری اســتان  
جهت  مولد سازی و فروش اموال مازاد دستگاه های اجرایی  
استان کرمان در سال جاری 4۹1 میلیارد تومان بوده و مجوز 
فروش 85 میلیارد تومان از اموال شناسایی شده گرفته شد 
و تاکنون نســبت فروش قریب  به 33 میلیارد تومان  اموال 

مازاد 12 دستگاه اجرایی استان اقدام شده است. دکتر رودری 
همچنیــن بــا اشــاره بــه تفاهم نامــه منعقده بین ســازمانهای 
برنامه و بودجه و  امور مالیاتی کشور گفت : در آمدهای استان  
در ۹ ماهه اول ســال  مازاد مصوب ابلاغی بوده و بر اســاس 

تفاهم نامه مذکور بخشی از آن تعیین تکلیف شده است.

توریست ها به نوع متفاوتی از مناطق طبیعی راه پیدا می کنند

رونمایی از گردشگری معدن در کرمان

مقــرر شــده معــادن کشــور بــا اولویت بنــدی، بــرای جــذب )بازدید( 
گردشــگران علاقه منــد بــه حضــور تحقیقاتــی و مطالعاتــی در ایــن 
مناطــق، زیــر بــار ســفرهای گردشــگری قــرار بگیرنــد. در گام اول، 
به دنبــال اعــلام اولیه یک ســرمایه گذار بخش خصوصی در کرمان، 
نشســت دولتی برای چگونگی حضور گردشــگران در برخی معادن 

کرمان برگزار شد...
ایران از جمله معدود کشورهای جهان در حوزه ذخایر غنی معدنی 
اســت که به  واســطه این ظرفیت طبیعی، به لحاظ تولید و صادرات 
مواد معدنی در رده کشــورهای نخســت این حوزه به شــمار می رود. 
تجربــه کشــورهای توریســتی در مدل هــای تخصصی گردشــگری از 
جمله گردشگری کشاورزی یا گردشگری ماجراجویانه نشان می دهد، 
»موتور گردشگری« می تواند در خدمت »موتور رشد اقتصادی« آن 
کشــور قرار بگیرد به این صورت که رونق توام گردشــگری داخلی و 
گردشگری خارجی از یکسو درآمد ارزی برای کشورها ایجاد می کند 
و از ســوی دیگــر، تولیــد بــازاری کــه در خدمت بازار گردشــگری قرار 
گرفتــه نیــز تقویــت می شــود. راه انــدازی گردشــگری معــدن در گام 
اول باعــث شناســایی و عرضــه بخش های ناشــناخته معــادن دارای 

استعداد استخراج و سرمایه گذاری بیشتر به متخصصان این حوزه 
و سرمایه گذاران معدنی می شود. در گام دوم نیز شاخه جدیدی از 
گردشگری و توریسم را در کشور به وجود می آورد آن هم در شرایطی 
که محدودیت های کرونایی برای سفر و تفریح در فضاهای بسته مانع 
از سفرهای سنتی گردشگران شده است. بررسی ها نشان می دهد، 
ایــن ظرفیــت جدید تا حدود زیادی ســازگار با شــرایط کرونایی دوره 
کنونی اســت. معادن روباز بی شــماری در برخی استان های معدنی 
کشور وجود دارد که هم جذابیت اولیه برای گردشگران دارد و هم 
اینکه از شرایط نسبی مطلوب برای پذیرش گردشگر برخوردار است. 
»گردشگری معدن« را می توان نوعی از »گردشگری ماجراجویانه« 
طبقه بندی کرد. این نوع گردشگری- ماجراجویانه- طرفداران زیادی 
بین توریست های خارجی دارد. مناطق توریستی متعددی در جهان 
بــرای تخلیه انرژی توریســت  های ماجراجــو وجود دارد که اغلب این 
مناطق جنبه ورزشی و طبیعت گردی دارد. به این ترتیب، شکل گیری 
گردشگری معدن در ایران، یک نقطه قوت برای کشورمان در شاخه 
گردشــگری ماجراجویانــه خواهــد بود که می توانــد مزیت رقابتی در 
این شــاخه نســبت به ســایر کشــورهای مقصد گردشگران ماجراجو 

محســوب شــود. متولی گردشگری اســتان کرمان اخیرا در نشست 
بــا یکــی از فعــالان معدنی اعلام کرده اســت: شناســاندن و معرفی 
ظرفیت های گردشگری معدن برای سرمایه گذاران و ایجاد تعامل با 
دستگاه های مرتبط یکی از اولویت های این اداره کل است. مدیرکل 
میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی کرمان با بیان اینکه با 
همــکاری دســتگاه های مرتبط، گردشــگری معدن بــه ایده ای جدید 
بــرای توســعه گردشــگری کرمــان مبــدل خواهد شــد، تصریــح کرده 
است: با توجه به تعداد بالای معادن فعال در استان، دیدن مراحل 
استخراج از یک معدن درحال فعالیت با رعایت تمام مسائل ایمنی 
برای گردشــگران جذاب و دیدنی اســت. ضمن آنکه به راحتی و با 
برنامه ریــزی می تــوان معــادن متروک را به یک منبــع درآمد و ایجاد 
شغل تبدیل کرد.  این مقام حوزه گردشگری کرمان معتقد است، 
فعالیت در معادن استان دارای سابقه تاریخی است که دیدن این 
پیشــینه برای گردشــگران نیز جذاب خواهد بود. هر اســتان با توجه 
به داشــته های خود گردشــگران را جذب می کند و کرمان با داشــتن 
ظرفیت هایــی همچون معادن و شــب های پرســتاره کویــر، می تواند 
گردشــگری معدن و گردشــگری نجوم را فعال کند.  فریدون فعالی 
افــزود: درحال حاضــر ســرمایه گذار بــرای ســرمایه گذاری در بخــش 
معادن شهرستان کوهبنان اعلام آماد گی کرده است که امیدواریم 
با همکاری فرمانداری کوهبنان و شرکت زغال سنگ استان، هرچه 
سریع تر مجوزهای لازم برای انجام فعالیت به این سرمایه گذار اعطا 
شود. او به انعقاد تفاهم نامه همکاری متقابل با شرکت زغال  سنگ 
کرمــان اشــاره کــرد و گفــت: بــا انعقــاد ایــن تفاهم نامــه قدم هــای 
موثری در حوزه میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی اســتان 
کرمــان برداشــته خواهد شــد. مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری 
و صنایع دســتی کرمــان همچنیــن می گویــد: راه انــدازی گردشــگری 
معــدن در شهرســتان کوهبنــان و مرمــت و احیــای تیمچه علی خان 
این شهرستان، اشتغال زایی برای هنرمندان صنایع دستی، راه اندازی 
اقامتگاه هــای بوم گــردی در راور، راه انــدازی موزه زغال ســنگ و... از 
جملــه بندهایــی اســت کــه در گام اول در ایــن تفاهم نامــه گنجانده 

خواهد شد.


